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Styret 2008 - 2009 

Helge Olaf Aas, leder,  
Aas, 2080 Eidsvoll 
Tlf: 63 96 03 38   
Mobil: 918 19 067 
olaf-aa@online.no 
 
Leif Fredheim, nestleder,  
Årnesvn. 14, 2093 Feiring 
Mobil: 906 02 663 
Le-fred@online.no 
 
 
Anne Grete Stabekk, kasserer, Nortura,  
1798 Aremark 
Tlf. 69 19 84 50    
Mobil: 902 01 429  
anne-grete.stabekk@nortura.no 
 
Magnar Haraldsen, sekretær, 
Åsvegen 525, 2030 Nannestad 
Tlf. 63 99 79 93     
Mobil: 900 68 990 
maghar@online.no 

Kjetil Fagerlund, styremedlem,  
Erikstellet, 2090 Hurdal 
Tlf: 63 98 90 07   
Mobil: 911 25 257  
kjetfag@online.no  
 
Sissel Modin, styremedlem, 
Ellingsrudkleiva 7, 1400 Ski 
 
Mobil: 907 93 399 
sissel.modin@kjellmann.no 
 
 

Repr. i regionsutvalget for avl: 
Stein Øyvind Bentstuen,  
Elstad, 2080 Eidsvoll 
Mobil: 975 92 748  
mariwben@online.no 
 
 
 

Gjeterhundnemnda: 
Geir Marring, Melnesvn 119,  
1910 Enebakkneset 
Tlf. 63 88 53 33    
Mobil: 922 92 011 
geir@oslo-hundeskole.no 
 
Varamedlemmer: 
Asle Varnås, Aurskog-Høland 
Kristian Bakke, Asker & Bærum 
Line Staurseth, Hurdal 
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Vi har lagt bak oss et år 
med oppturer og nedtu-
rer. Jordbruksforhand-
lingene ga oss et tillegg 
på 5 kroner på målprisen. 
Dette gjør det viktigere 
for den enkelte sauebon-
de å være god på kvali-
tetsleveranser for å tjene 
penger. Det blir fortsatt 
viktig å jobbe for en god 
pris for slakta. Med utsik-

ter for at målprisen blir borte vil vi stå foran 
mange nye utfordringer med tanke på leve-
ring. Sauenæringa har alltid vært gode til å 
tilpasse seg nye tilskuddsordninger, dette kan 
for noen føles å gå utover næringas troverdig-
het. Det kan ikke være meninga at utrangerte 
søyer skal ha tilskudd mens påsett ikke kan få 
det. Derfor forslår Akershus Sau og Geit at 
telledatoen flyttes til 15.april samtidig som 
tilskudd på påsett gjeninnføres. 
Alle lag er nå i gang med dyrevelferdskurs 
som må være ferdig til 1. januar 2010. Kurset 
fikk en del motbør i starten. Dette skyldes vel 
mest måten det er vinglet fra Mattilsynets 
side. Kurset er viktig for oss alle for å bevisst-
gjøre oss som gode dyreholdere. 
Akershus Sau og Geit fortsetter å være med 
på radiobjelleprosjektet. Vi mener dette er et 
viktig tiltak for å drive effektivt ettersyn på 
utmarksbeite, det er synd at ikke alle i NSG-
systemet deler vårt syn på dette. Håpet må 
være at det kan bli så stor etterspørsel at pri-
sen på bjellene kan gå ned. 
Akershus Sau og Geit bestemte å bruke peng-
ene etter den nedlagte spæl-ringen til å satse 
på avl på spæl. Laget betaler seminkurs og 
semin for spælbesetninger som er med i saue-
kontrollen og kommer på kåring med værer. 
Vi håper dette kan føre til at spæl får et løft i 
fylket. Dette er viktige tiltak da det, slik styret 
ser det, bør bli vanskeligere å hente værer fra 
andre fylker. 
 
Gjerder kan mange steder være en utfordring 
på mange beiter. Hurdal har flere områder 
hvor det ikke er vedlikeholdt gjerder på 

mange år. Kommunen og næringa beviser at 
noen ganger er det viktig å gå sammen for et 
krafttak, samtidig som noen «kjepphester» 
legges til side. Dette er et spennende prosjekt 
som fylkeslaget vil følge nøye. 
Rovdyrtapa var lavere enn på flere år i enkelte 
områder. Dette kan ikke forklares på annen 
måte enn at kontrollert jakt er et viktig tiltak 
for å holde tapa nede. Ettersyn på sommeren 
er det viktigste tiltaket vi sauebønder kan bi-
dra med for god velferd om sommeren. Sam-
arbeidet med Fylkesmannen har alltid vært 
godt i vårt fylke når det gjelder rovdyr og til-
tak mot rovdyr. Styret ser det som en viktig 
kontakt å ta vare på. 
Fotråten ble også funnet i Akershus. Beset-
ninger i Asker og Bærum beiter mot Lier og 
derfor ble disse besetningene kontrollert. Det 
er synd Mattilsynet ikke har gode svar på til-
tak som er forenlige med det å ha dyr på bei-
te. Styret tror det viktigste som kan gjøres er å 
få oversikt over omfanget før tiltak kan settes 
inn. Akershus Sau og Geit vil følge situasjo-
nen nøye og sette ned ei arbeidsgruppe som 
skal arbeide med fotråte om dette blir nødven-
dig. 
Med Akershus sine 185 medlemmer er det 
viktig at det er et godt samarbeid mellom 
laga. Fylkeslaget har noen arrangementer. 
Slaktekurset, møte om spæl og gjerde-møte i 
Feiring var alle godt besøkt. Det er viktig at vi 
kan møtes for å utveksle erfaringer eller bare 
ta en prat om det som opptar oss. For et styre 
er slike fora en god tilbakemelding. Leder- og 
sekretærmøtene vi har hver vår er også vikti-
ge for å utveksle arrangementer. Hjemmesida 
til fylkeslaget er et fint sted å fortelle om ting 
som skjer i lokallaga. Skriv gjerne om ting 
dere har gjort i laga og send med bilder. Sty-
ret vil gjerne delta mer på det som hender 
rundt i lokallaga. Det er bare å ta kontakt. 
Vil med dette takke lokallaga og Fylkesman-
nen for et godt samarbeid i året som er gått. 

 
 

Helge Olaf Aas 
leder 

Lederen har ordet 

 

Helge Olaf Aas 
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Styret for Akershus Sau og Geit (ASG) har i 
perioden avholdt seks styremøter og behandlet 
41 saker. Fylkeslaget har per i dag 185 medlem-
mer. 
 

I april 2008 ble et avholdt leder– og sekretær-
samling hos Felleskjøpet på Kløfta. Kurs i dyre-
velferd, jordbruksforhandlinger, avlssatsing på 
spæl og kåring var blant temaene. 
 

Det er gitt uttalelser i forbindelse fastsetting av 
kvoter for gaupejakt. Dette ble lagt fram av Kje-
til Fagerlund i møte med rovviltnemnda 
ASG sendte i februar 2009 også brev til rovvilt-
nemnda med henstilling om å gjenoppta gaupe-
jakta da denne ble stanset på grunn av for 
mange fellinger i jaktområde 3 (Rømskog, Mar-
ker, Aurskog-Høland og Halden), samt ei i jakt-
område 2 (Nes). Som de fleste vel vet ble jakta 
gjenopptatt med lov til å felle ei gaupe i områ-
det Nannestad, Eidsvoll og Hurdal. 
 

Laget har i fortsatt samarbeidet med Oslo 
Akershus bonde– og småbrukarlag, Akershus 
Bondelag og Fylkesmannen i Oslo og Akershus 
(FMOA) i videre utprøving av «radiobjeller». 
Prosjektet ble utvidet med seks storfebesetning-
er på Øvre Romerike (se egen del om prosjek-
tet).  
 

Leder Helge Aas deltok i mars på representant-
skapsmøte, og representerte også laget på et 
møte med Bondelaget med tema jordbruksfor-
handlinger. 
Kjetil Fagerlund har deltatt i møte med 
rovdyrutvalget og møte i Akershus Bondelag. 
Leif Fredheim har deltatt på rovdyrmøte i 
Østfold. (FMOA, Bondelaget). 
 

Magnar Haraldsen deltok i mars på et 
representantskapsmøte på Gardermoen og et i 
Oslo i oktober. 
Asker og Bærum Sau og Geit har som vanlig 
representert NSG/ASG under «Sauens dag» i 
september på Bogstad gård i Oslo. 
Gjeterhundoppvisning var som vanlig et 
populært innslag, og det ble gjennomført på en 
fin måte av Søndre Akershus Sau og Geits Kari 
Flatås med hunden Diis 
Den 4. november var ASG medarrangør da 
Nortura med Anne Grete Stabekk, Team Sau, 
arrangerte temamøte om klauver og klauvhelse. 
Bakgrunn for dette var de omfattende funnene 
av klauvråtebakterier. Norturas spesialrådgiver 

Siv Svendsen og veterinær Jeanette Sveen fra 
Mattilsynet deltok også.  
 

ASG har også arrengert et medlemsmøte på 
gamle Nebbenes kafeteria (i samarbeid med 
Felleskjøpet) hvor blant annet avlssatsing på 
spæl var tema. 
 

I forbindelse med «Radiobjelleprosjektet» ble 
det i samarbeid med FMOA arrangert en 
temakveld i Feiring 19. november, hvor også 
jordbrukssjefene i fylket var invitert. Stig 
Nordli, skogbrukssjef i Hurdal, informerte om 
gjerdeprosjektet der. Det var svært godt 
frammøte (ca. 50). Også Brita Skallerud, leder 
for Akershus Bondelag, og Jonny Storbråten, 
rådgiver i jordbruksavdelingen hos FMOA, 
deltok. Alle jordbrukssjefer i fylket var også 
invitert. Kun Marit Sand, jordbrukssjef i 
Nannestad, og Ola Bihaug, jordbrukssjef i 
Hurdal, møtte. 
 

Kåringa ble avholdt på Nannestad heste- 
sportssenter i Maura. Nannestad Sau og Geit sto 
for kafédrifta.  

96 av 136 stilte lam ble kåret. Dommere var 
Terje Bakken og Jonny Storbråten. Beste vær av 
81 kåra norsk hvit sau (NKS) hadde Laila og 
Helge Aas. Beste avkomsgranska vær (NKS) er 
avlet hos Marianne Aas og Arne Ruud. Det ble 
også kåret 6 spæl, 4 pels og 5 gammalnorsk 
spæl. 
 

Laget har også gitt klare meldinger til 
Mattilsynet om at næringa ikke støtter all 
«import» av værer fra andre fylker. 
 

Magnar Haraldsen,  
sekretær 

Styrets arbeid 

Kåring 2008: Mange interesserte fulgte med da  
dommerne Terje Bakken (t.h.) og Jonny Storbråten 
ga dommen. 



AKERSHUS SAU OG GEIT                  Årsmelding 2008 

Årsregnskap 2008 
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Regnskapssammendrag 2008 



Resultater fra beitesesongen 2008 

 
Liten økning i antall sau sluppet på utmarksbeite. 

Statistikken fra organisert beitebruk viser en økning fra 13 083 dyr foregående år 
til 13 644 dyr i 2008.  

Beitesesong med mindre tap 
Prosentvis er totaltapet på utmarksbeite samlet for søyer og lam og alle tapsårsaker  

redusert fra 6,68 til 5,79. Totaltapet er på 790 dyr (160 søyer og 630 lam). 
Tilsvarende tall fra foregående sesong var 874 dyr (154 søyer og 720 lam). Over 
75 % av tapet av sau til rovvilt skjer i den nordlige regionen i fylket.  

Erstatningsutbetalingene omtrent som i fjor. 
Fylkesmannen har i år mottatt 30 søknader (32 søkere i 2007)om erstatning 

for sau tatt av rovvilt. I tillegg har en beitebruker bosatt i Oslo søkt erstatning for 
tap av sau i Oppland. Av 455 omsøkte sau tatt av fredet rovvilt, er 332 (282 lam 
og 50 søyer) erstattet. I 2007 ble 369 dyr erstattet. Færre dyr er erstattet, men utbe-
talingene er omtrent som foregående år grunnet økte satser. Til sammen er det ut-
betalt kr 666 645 for Akershus og kr 34 738 for beitebrukeren bosatt i Oslo. 

Rovdyrtapet kun forårsaket av gaupe – lav dokumentasjonsgrad. 
Av tapene som skyldes rovvilt viser dokumentasjon fra Statens naturopp-

syn at de kun er forårsaket av gaupe. Det er altså ingen dokumenterte skader til ulv 
eller annet fredet rovvilt dette året.   

Oversikt over totaltap av sau, antall sau søkt erstatning og erstattet i 2008 
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Jonny Storbråten, Fylkesmannens landbruksavdeling 
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Jonny Storbråten, Fylkesmannens landbruksavdeling 
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Jonny Storbråten, Fylkesmannens landbruksavdeling 



Årsmelding for værring 12 – 2008 
 

Styrets sammensetning året 2008: 
     Leder: Leif Fredheim 
     Sekretær: Even Anders Tosterud 
     Kasserer: Ragnar Hennum 
     1. Vara: Stein Bentstuen 
 

Styret har i 2008 avholdt 1 styremøte og 3 medlemsmøter og noen tele-
fonmøter. Det har ikke vært forandring i medlemsmassen siste året. Det er blitt søkt om å ta opp 
to nye medlemmer, Blakkisrud og Austad. Det ble ikke gitt tillatelse med begrunnelse fotråte-
situasjonen. Ved årsskiftet var det derfor fortsatt 8 medlemmer med samlet søyeantall på ca 1030. 
 

Beiter: 
Værringen har hatt sommerbeite for 17 værer på Ålborg som tidligere år. Medlemmene har delt 
på tilsynet utfra oppsatt vaktliste. 
 

Kåring 2007/Prøveværer 
Kåringa ble avholdt på Nannestad Hestesportsenter. Det ble kåret 91 værlam av om lag 132 stilte. 
Værringen plukket ut 24 stk til eget bruk. Etter sædtesting var det igjen 19 stk prøveværer. To av 
disse ble solgt til Austad da de ikke fikk være med i ringen. 4 av de 5 som gikk ut på sædtesten 
tilhørte Even A. Tosterud. Disse 4 ble sædtestet igjen etter en uke, hvor to av disse ble godkjent. 
De 19 prøveværene som er benyttet denne paringssesongen er: 200811561, 200811543, 
200811564, 200811546, 200811547, 200811537, 200811544, 200811562, 200811555, 
200811541, 200811534, 200811506, 200811566, 200811507, 200811509, 200811531, 
200811528, 200811529, 200811535.   
 

Indekser: 
Romerike værring kom relativt godt ut av indeksberegninga. 200712543 fikk ikke indeks pga gult 
fett. 200712514 fungerte dårlig i parringa og ble ikke brukt og 200712512 fikk ikke indeks. Ellers 
fikk de andre prøveværerne fra 2007 indeks.. Av de 14 risbitene var det 200712522 som kom best 
ut med 135 i O-indeks, men denne døde vinteren 08 av listeriose. 7 eliteværer ble brukt i ringen 
denne sesongen: 200712524 O-indeks 133, 200712539 O-indeks 132, 200712507 O-indeks 130, 
200712506 O-indeks 127. 200712526 O-indeks 130, 200712527 O-indeks 125, 200712508 O-
indeks 126. 
 

Utleie: 
Værringen har leid ut 6 indeksværer dette året. 
 

Semin:   
Værringene er fortsatt pålagt å inseminere minst fem prosent av ringens søyer. Avlsrådet hadde 
ikke laget semineliteværliste i år, men anmodet om mest mulig bruk av årets nye seminværer og å 
spre bruken på flest mulig av dem. Det var laget liste over værer der det ikke vil bli gitt grans-
kingstilskudd til sønnene. For å øke tilslagsprosenten ved semin, ble det i samarbeid med Feiring 
Sau hentet fersksæd på Staur hver dag. Dette har vært vellykket.  
 

Kjøring:      
Even Rødsrud har kjørt værer i år også. Det er kjørt åtte turer i alt. Utover det har hvert enkelt 
medlem sjøl sørget for å få byttet vær når det har vært nødvendig. 
 

Regnskap: 
Torhild Rødsrud har ført regnskapet for 2008. 
 
 
Feiring  22.01.08 
Leif Fredheim       Even Anders Tosterud 
Leder         Sekretær 
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Årsmelding 2008 og planlagte aktiviteter 2009 
 
 
Styret har bestått av: 
Leder:  Jan Geir Marring 
Kasserer:  Øystein Hegli 
Styremedlem: Janna Oulie 
Styremedlem:  Sissel Modin 
 
 
2008 har vært et år med økt aktivitet på flere 
fronter når det gjelder gjeterhundarbeidet. Det har 
vært avholdt treninger hos Toril som har vært 
åpne for arbeidshunder. Det er stort sett noen få 
gjengangere på treningene, her ønsker vi at flere 
ser nytten av trening og tar seg en tur, enten tre-
ningene blir her eller andre steder i 2009! 
 
Når det gjelder deltakelse i gjeterhundkonkurranser, har vi fått flere og mer stabile konkurranseut-
øvere på høyt plan, og rekrutteringen på lavere nivåer har vært bedre enn noen gang. 
Det har vært avholdt 3 stevner i samarbeid med 
Østfold Gjeterhundlag, i tillegg til fylkesmester-
skapet, hvor Øystein Hegli ble årets mester for 
Akershus. Geir Marring og Janna Oulie hadde 
begge gode resultater i Norgesserien, hvor de 
kom til finalen.  
Geir kvalifiserte seg også til NM med to hunder, 
og oppnådde gode resultater og en fin fremgang 
fra året før.  
 
Det har også vært avholdt et helgekurs med Egil 
Syversbråten i regi av Søndre Akershus. 
Selv om antall aktive gjeterhunder/eiere viser en positiv utvikling er Akershus uansett et relativt 
lite fylke i denne sammenhengen, og vi samarbeider derfor spesielt med Østfold Gjeterhundlag 
(ØGL). 
Samarbeidet innebærer blant annet at medlemmer i Akershus fritt kan delta på treninger arrangert 
av ØGL,( normalt hver søndag). Det vil dessuten bli satt opp treninger i Akershus så snart snøfor-
holdene tillater det, disse treningene vil da være åpne også for østfoldingene. Samarbeidet har 
også resultert i et forslag til regelverk for opplæring av medlemmer som vil starte med gjeting, 
men som ikke har bakgrunn fra sauehold. Hovedhensikten er å sikre at alle som håndterer gjeter-
hund også får opplæring i god håndtering av sau. Regelverket er behandlet av gjeterhundrådet i 
NSG, og vil sannsynligvis innføres over hele landet. 
 
I 2009 skal det i Akershus avholdes et gjeterhundstevne 28.6., i tillegg til fylkesmesterskapet, som 
vil bli arrangert 27.9. 
Vi tar sikte på å arrangere enkelte treninger spesielt for brukshunder, nord i fylket, fortrinnsvis 
med instruktører. Det er også under planlegging et helgekurs for brukshunder, med forbehold om 
tilstrekkelig interesse fra aktuelle deltakere! 
 
 

Sissel Modin, sekretær 
 



Ei kviges bevegelser gjennom en beitesesong 

Ny type 

Ei søyes bevegelser gjennom en beitesesong 

De seks sauebesetningene på Øvre Romerike som var med på prosjektet i 2007 ble med også i 2008. I 
tillegg ble det med seks storfebesetninger. I Vestmarka deltok én besetning. Prosjektet er et samarbeid 
mellom FMOA, Akershus Sau og Geit, Akershus Bondelag og Oslo Akershus Bonde- og Småbrukar-
lag.  
 

Beitebrukere: 
Sau: 
Rosa Haraldsen, Nannestad 
Leif Fredheim, Feiring 
Even Anders Tosterud, Feiring 
Frank Svendby, Feiring 
Tore Bundli, Hurdal 
Per-Olav Utgaard, Eidsvoll 
Johan Persbråten, Asker & Bærum 
 

Storfe: 
Jan Anders Dahl, Nannestad 
Ola Morud, Nannestad 
Jostein Tærud, Nannestad 
Thor K.  Engelstad, Nannestad 
Ole Kristian Skallerud, Gjerdrum 
Einar Korvald, Gjerdrum 
 

Styringsgruppe: 
Kari Wetlesen (leder), Akershus bondelag 
Ole Julsrud, Mattilsynet, distriktskontoret Romerike 
Kjetil Fagerlund, Akershus Sau og Geit 
Leif Fredheim, Akershus Sau og Geit 
Jonny Storbråten, Fylkesmannen i Oslo og Akershus 
Geir Østereng, Fylkesmannen i Oslo og Akershus 
 
Oppsummering fra beitesesongen 2008 
De gamle enhetene lages ikke lenger og ses derfor på som historie. De nye enhetene - GPRS - fungerte 
mye bedre enn de gamle, selv om det fortsatt må noen forbedringer til. Det var en del av de nye enhe-
tene som stoppa i løpet av sesongen, men det viste seg at dette i hovedsak skyldtes at batteriene var 
gått tomme. Dette må forbedres slik at en større andel virker ved sanking. Enhetene fungerte bra både 
på sau og storfe. 
 

Dårlige dekningsforhold kan gjøre det vanskelig for enheten å sende. Mange har hatt enhetene innstilt 
på å sende én gang i døgnet, og dersom dyret har vært i område med dårlig dekning har ikke senderen 
fått avgitt posisjon hver dag. Beitebrukerne har mulighet til å sette opp rapporteringsfrekvensen til 
enheten, og det kan bidra til litt større sikkerhet for å motta rapport daglig. 
 

Informasjonen fra senderne bidrar til mer effektivt tilsyn og sanking. Ved tilsyn var det for mange let-
tere å finne dyra, og det ga en trygghet ved at de avga posisjon ved jevne mellomrom. Det ble brukt 
like mye tid til tilsyn som tidligere, men tida kan utnyttes bedre når man vet hvor man skal gå. 
 

Senderne har også gitt interessant informasjon om hvor dyra går i løpet av sesongen. I områder hvor 
det ikke er sperregjerder har det vært problemer med at dyra kommer ned fra utmark. Ved hjelp av 
sendere kan man se om dyra er på vei ned og det er mulig å stoppe dem før de kommer for langt. 
 

Systemet er en svært viktig ekstra beredskap i forhold til å kunne oppdage unormale forhold enda ras-
kere, for eksempel ved rovdyrangrep. Det kan da dokumenteres hva som er årsak, og det kan raskere 
settes i gang tiltak for å hindre større skader. Systemet kan også være til stor hjelp i områder hvor san-
kinga har vært vanskelig på grunn av flystøy, og støy fra store veier. 
 

 
Marianne Haraldsen, koordinator for prosjektet på Øvre Romerike 

Elektronisk sporingsutstyr for beitedyr (radiobjelleposjektet) 
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